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رییس شورای اسلامی شهر مشهد با بیان اینکه برخی 

رسانههای معاند در دهه فجر تلاش دارند که مسایل و 

مشکلات کشور را بیان کنند، گفت: وظیفه سنگینی به 

دوش ما است تا کم کاری هایمان سوژه ای برای رسانه های 

معاند که اهداف خاصی را دنبال می کنند، نشود.

حسن موحدیان، با اشاره به بی اخلاقی هایی که طی 

روزهای اخیر علیه اعضای شورای شهر وجود داشته است، 

اظهار کرد:  همیشه خود و اعضای شورا را به صبر و بردباری 

توصیه کرده ام. پرداختن به حواشی موجب هدر رفت وقتی 

می شود که باید صرف خدمت مردم و حل گره آن ها شود. 

وی افزود: شورای ششم برای خدمت به مردم عزم راسخ 

و قاطعانه دارد و حتی الامکان باید کاری کنیم مشکلی 

از مسایل شهروندان برطرف شود.

رییس شورای اسلامی شهر مشهد ادامه داد: برخی 

رسانههای معاند در دهه فجر تلاش دارند که مسایل و 

مشکلات کشور را بیان کنند، وظیفه سنگینی به دوش ما 

است تا کم کاری هایمان سوژه ای برای رسانه های معاند 

که اهداف خاصی را دنبال می کنند، نشود. رییس شورای 

اسلامی شهر مشهد با بیان اینکه دهه مبارک فجر همیشه 

ما را یادآور الطاف خفیه الهی می اندازد، تصریح کرد: باید 

بدانیم که این انقلاب در پناه الطاف خداوند به بار نشست 

و هیچ کس تصور نمی کرد که این انقلاب ظرف ۱۴ ماه به 

پیروزی برسد؛ امیدواریم دهه مبارک فجر، دهه تجدید 

پیمان ما با آرمان های انقلاب باشد.

حواشی جلسه علنی گذشته

رییس کمیسیون اقتصادی، سرمایه گذاری و مشارکت های 

شورای اسلامی شهر مشهد گفت: متاسفانه در خلال و پس 

از جلسه گذشته صحن علنی حاشیه هایی به وجود آمد که 

موجب ظلمی عظیم به شخصیت حسن منصوریان، رییس 

کمیسیون فرهنگی، اجتماعی، زیارت، گردشگری و رسانه 

شد. مجید دبیریان ، اظهار کرد: متاسفانه علت شروع این 

حواشی ذکر ناصحیح تعبیری از سخن ایشان بود که در 

همین راستا از آن خبرگزاری محترمی که با عدم انعکاس 

درست و امانتدارانه مطلب سبب این حواشی شد، گله دارم 

و انتظار می رفت پس ازآنکه کاملا در جریان صحبت اصلی و 

تحریف نشده آقای منصوریان قرار گرفتند، خبر منتشر شده 

را اصلاح کند که متاسفانه این امر تحقق نیفتاده و انتظار 

اصلاح همچنان به قوت خود باقی است.  دبیریان گفت: 

وقتی رسانه های معاند همچون اینترنشنال، بی بی سی 

فارسی، فاکس نیوز مدام در حال تخریب و لجن پراکنی 

علیه نظام و خدمتگزاران مردم هستند، همراهی رسانه های 

داخلی با آن ها چه معنی دارد و چرا رسانه های داخلی باید 

آتش تهیه رسانه های دشمن را در این مسایل فراهم کنند؟ 

بر اساس نظرات امام همسویی با آنچه مورد تایید و توجه 

دشمن است دوری از راه و مسیر صحیح انقلاب است. وی 

ضمن اشاره به ایام دهه فجر و انقلاب اسلامی، ادامه داد: 

انقلاب به عدالت محوری و فسادستیزی نام گذاری شده 

است. امام خمینی در بیانات خود از شاخص هایی سخن 

به میان می آورد که می توان آن ها را در عدالت اجتماعی 

تعبیر کرد. این شاخص ها شامل برخورداری و تساوی 

مردم در برابر عدالت، اصل بودن قانون و مساوی بودن 

همه در پاسخ و عمل به آن، تلاش در برطرف کردن شکاف 

طبقاتی با توزیع عادلانه ثروت، عدم تبعیض در عمران و 

آبادانی مناطق مختلف، خادم و مردمی بودن مسوولان 

و نقد آزادانه عملکرد حکومت است.

رییس کمیسیون اقتصادی، سرمایه گذاری و مشارکت های 

شورای اسلامی شهر مشهد تاکید کرد: بی گمان یکی از 

پیشران ها یا حداقل محرک های تحقق عدالت و فساد ستیزی 

در جامعه وجود افراد و گروه های نقاد و مطالبه گر است. 

نقد عملکرد مسوولان، صاحبان جایگاه های تصمیم گیری 

و اجرا در جامعه رویکردی منصفانه و اصلاح گرانه، موجب 

رشد و پویایی است، در غیر این صورت موجب اصطکاک 

و صرف انرژی در مسیرهای بدون اولویت و غیر ضروری 

خواهد شد که قطعا به نفع جامعه و مردم نخواهد بود.

رییس شوراى اسلامى شهر مشهد:

سوژه رسانه هاى معاند نشویم
دیکتاتورى رسانه

* دکترعلی پاکباز خسروشاهی

رهبر معظم انقلاب اسلامی با اشاره به گسترش انواع رسانه ها در 

بسترهای مختلف، سیاست قطعی رسانه های معاند اسلام و ایران 

را تحریف واقعیت ها با بکار بستن دروغ های حرفه ای دانستند و 

افزودند: آن ها برای اجرای این سیاست، با بزک کردن چهره زشت 

و فاسد رژیم طاغوت و پوشاندن خیانت های آن ها، حتی به دنبال 

تزیین و آرایش تصویر سراپا جنایت ساواک هستند و در مقابل، با 

مخدوش کردن چهره انقلاب و امام بزررگوار، پیشرفت ها، حقایق 

و نقاط مثبت انقلاب را کاملاً کتمان، و نقاط ضعف را صدها برابر 

بزرگ نمایی می کنند، بنابراین در مقابل این تهاجم رسانه ای، جهاد 

تبیین یک فریضه قطعی و فوری است.

حضرت آیت الله خامنه ای دیکتاتوری رسانه ای را یکی از انواع دیکتاتوری 

قدرت های غربی با وجود ادعای آزادی بیان آن ها خواندند و با اشاره 

به مصادیقی از آن همچون حذف نام و عکس شهید سلیمانی در 

فضای مجازی خاطرنشان کردند: آن ها هر کلمه و تصویری را که 

با سیاست های غربی معارض باشد، ممنوع الانتشار می کنند و 

در مقابل از همین فضا برای تخریب اسلام و جمهوری اسلامی، 

استفاده حداکثری می کنند.

ایشان در مقابل این واقعیت تلخ، وظیفه همگان به ویژه مسوولان 

و متولیان رسانه ملی و صاحبان انواع رسانه  ها را به میدان آمدن و 

روایت صحیح پیشرفتها و خدمات بزرگ انقلاب دانستند و افزودند: 

کارهای بزرگ و حماسه آمیزی در طول این چند دهه در عرصه های 

گوناگون همچون اقتصادی، اجتماعی، عمرانی، آموزشی، بهداشت 

و درمان، صنعتی، دینی و فرهنگی، دیپلماسی و سیاسی، دفاعی 

و امنیتی رقم خورده است اما به علت کم کاری ها انعکاس و خبر 

چندانی از این اقدامات حیرت آور در مجموعه رسانه ای کشور وجود 

ندارد، در حالی که هر یک از آن ها سرفصلی برای جهاد تبیین است.

رهبر انقلاب گفتند: نباید گذاشت بعضی از مشکلات اقتصادی و 

معیشتی بر روی این پیشرفتها و حماسه ها گرد و غبار بنشاند و آن ها 

را از چشم مردم دور کند و به فراموشی سپرده شود.
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چهاردهه اقتصاد اسلامى
دکتر هاشم اورعى- استاد دانشگاه صنعتى شریف

 اقتصاد اسلامی همواره با حرف و حدیث های مفصلی 

همراه بوده است و نظرات مطرح شده درمورد آن طیف 

گسترده ای را شامل می شود. برخی بر این عقیده اند 

که اقتصاد اسلامی تنها راه نجات اقتصاد کشور است 

و برای همه مسایل اقتصادی راه کار ارایه می دهد. در 

طرف دیگر عده ای واژه اقتصاد اسلامی را بی معنی 

دانسته و آن را در راستای دکان سالاری دینی ارزیابی 

می کنند. هدف این نوشتار پرداختن به تاریخچه و 

جایگاه اقتصاد اسلامی نیست بلکه غرض آن است که با 

توجه به گذشت بیش از چهار دهه و جاری شدن کامل 

اقتصاد اسلامی نگاهی کوتاه به نتایج آن بیاندازیم.

آمار تورم در چهاردهه اخیر نشان می دهد که متوسط 

شاخص قیمت ها از سال ۱۳۶۰ تاکنون بیش از ۱۳۰۰

برابر شده است. لذا علیرغم تفاوت ظاهری بین دولت ها 

و تغییر شرایط داخلی و خارجی کشور، تورم دو رقمی 

ویژگی مشترک اقتصاد کشور در همه دولتها بوده است. 

آمار نشان می دهد که در سال ۱۳۷۰ یعنی ۳۰ سال 

پیش تولید ناخالص داخلی کشور حدود ۲۰۰ میلیارد 

دلار بوده و حدود ۱۵ سال قبل به ۴۰۰ میلیارد دلار 

رسیده است. اما هم اکنون پس از گذشت ۱۵سال 

دیگر در همان حدود باقی مانده است در حالیکه رقبای 

منطقه ای ما از جمله ترکیه، عربستان سعودی و امارات 

با تداوم رشد اقتصادی از ما به سرعت و به شدت پیشی 

گرفته اند. از معجزات اقتصاد اسلامی می توان به این 

نکته اشاره کرد که درآمد سرانه کشور از سال ۱۳۸۶

تا سال گذشته ۳۴درصد کاهش یافته است که قطعاً 

بخشی از آن معلول تحریم هاست. شگفتا که برخی 

مدعیان اقتصاد اسلامی اعداد و ارقام را کنار نهاده و 

هنوز بر این نکته واهی اصرار می ورزند که با جاری شدن 

اقتصاد اسلامی در کشور تاثیر تحریم ها خنثی شده 

است. چنانچه سهم ایران از اقتصاد جهان را ملاک قرار 

دهیم می بینیم طی چهار دهه اخیر سهم ما از اقتصاد 

جهانی حدود ۶۰درصد وزن خود را از دست داده است.

در بررسی علل عدم رشد اقتصاد ایران، مهمترین عامل 

کاهش شدید سرمایه گذاری در دهه های اخیر است. کاهش 

سرمایه گذاری ناشی از عواملی چون درآمدهای نفتی 

ناپایدار و عدم امکان جذب سرمایه گذاری خارجیست که 

هر دو عامل مستقیمًا نتیجه تحریم هاست. فقدان امنیت 

سرمایه گذاری، بی ثباتی سیاستها، نظام قیمت گذاری 

دستوری و رقابت منفی دولت با بخش خصوصی در 

فعالیت های اقتصادی از عوامل دیگر کاهش شدید 

سرمایه گذاری در دهه های اخیر است. از دیگر معجزات 

اجرای کامل نسخه اقتصاد اسلامی این که از سال 

۱۳۹۷ استهلاک سرمایه ثابت از سرمایه گذاری پیشی 

گرفته و بدین ترتیب اقتصاد کشور هر روز ناتوان تر و 

ناکارآمدتر می شود.

یکی دیگر از شاخص های مهم اشتغال است و آمار اشتغال 

دماسنج اقتصادی و اجتماعی بشمار می رود. از سال 

۱۳۷۵ به مدت یک دهه شاهد افزایش تعداد شاغلان 

به میزان بیش از ۶ میلیون نفر بوده ایم درحالیکه در دهه 

بعد جمعیت شاغلان کشور ۳۰۰ هزار نفر کاهش یافته 

است. نکته قابل توجه دیگر اینکه کشور از اواسط دهه 

۸۰ وارد پنجره جمعیتی شده و سهم جمعیت فعال به 

کودکان و سالمندان به بیش از ۷۰درصد رسیده است. 

ویژگی چنین شرایطی افزایش نیروی کار و هم چنین 

نسبت پس انداز به هزینه است و باید از طریق ایجاد 

اشتغال از این موقعیت ویژه بهره برد. پس از گذشت 

چند سال این پنجره بسته شده و دیگر نمی توان از این 

فرصت استفاده کرد. نکته تاسف بار اینکه با باز شدن 

این پنجره جمعیتی، نرخ ایجاد اشتغال صفر بوده و این 

فاجعه ای در اقتصاد کشور است.

رییس مجمع نمایندگان خراسان رضوی گفت: هر چند 

مردم شاه ستمگر را از کشور بیرون کردند، اما اکنون 

شاهد حضور برخی آقازاده ها هستیم که متاسفانه با 

رفتارشان شائبه هایی را به وجود آورده اند و مردم از 

این بابت حق دارند ناراحت باشند.

جواد نیک بین در گفت وگو با ایسنا در خصوص 

دستاوردهای ۴۳ ساله انقلاب اسلامی ایران اظهار 

کرد: در ابتدای انقلاب، نه تنها همه چیز بر علیه ما بود 

بلکه وضعیت به شدت نابسامان داخلی و عقب افتادگی 

شرم آور صنایع دفاعی و مباحث علمی کشور قبل از 

انقلاب مشهود و ملموس بود.

وی عنوان کرد: هر چند قبل از انقلاب به اتکا موشک ها 

هواپیماها و تسهیلات نظامی آمریکایی و اسرائیلی 

قدرت اول منطقه بودیم، اما اکنون که ۴۳ سال از 

انقلاب می گذرد، بدون اتکا به کدخداهای عالم و فقط 

با اتکا به خدا، توان داخلی و جوانان کشور، قدرت اول 

منطقه هستیم. وی با بیان اینکه باوجود دستاوردهای 

بسیاری که در این ۴۳ سال به برکت انقلاب به دست 

آوردیم، برخی چیزها را از دست دادیم. گفت: اگرچه 

خلوص، یکپارچگی و هم زیستی مسوولان با مردم جزء 

آرمان های انقلاب بود، اما طی این سال ها آن ها را از 

دست دادیم و بسیاری از مسوولان در این سال ها 

اشراف زاده شدند و اشرافی زندگی می کنند.

رییس مجمع نمایندگان خراسان رضوی با تأکید 

بر اینکه باید در این مناسبت ها گفتمان واقعی و تاریخ 

شفاهی انقلاب را بازخوانی کنیم و به افراد جامعه انتقال 

دهیم، اظهار کرد: باید به موضوعات اقتصادی توجه 

بیشتری شود، باید باور کنیم تا در اقتصاد قوی نشویم 

در دیگر بخش ها نمی توانیم قوی باشیم.

نیک بین قوی شدن در اقتصاد را به معنای افزایش 

اشتغال، افزایش صادرات، بالا بردن ارزش ریال، ریشه کن 

کردن بیکاری و استفاده از ظرفیت ها و توان داخلی 

و نظارت دقیق بر منابع و مصارف کشور دانست و 

عنوان کرد: باید آرامش اقتصادی برای مردم فراهم 

شود. انقلاب ما انفجار نور بود و تنها برای منافع مادی 

نبود، انقلاب برای رسیدن به مدینه فاضله و به دست 

آوردن آرمان های الهی و انسانی ایجاد شد، گرچه 

نابسامانی های سیاسی و اقتصادی و تفاوت های بسیار 

فاحش بین کدخداها و رعیت ها و مسایل اقتصادی 

موجب شد انقلاب شکل بگیرد، اما آرمان اصلی انقلاب 

استقلال و آزادی و شعار اصلی آن، رسیدن به جمهوری 

اسلامی و حاکمیت دین بود. هنوز به بسیاری از این 

آرمان های انقلاب دست نیافته ایم و در بخشی هم 

هنوز چند قدمی بیشتر حرکت نکرده ایم. 

شاه را بیرون کردیم با اشرافى گرى کنونى چه کنیم ؟

دوست گرامی 

جناب آقای وحید خازنی
درگذشت پدرگرامیتان، خادم الرضا را به شما 

و خانواده محترم تسلیت عرض می کنیم.

سیدامیرحسین سعادتمند – دکترعلی خسروشاهی

برادر ارجمند جناب آقای یعقوبی
درگذشت داماد گرامیتان را تسلیت عرض می کنم 

وعلو درجات را برای آن مرحوم و صبر و اجر برای بازماندگان  مسالت دارم.

محمدباقر قالیباف 

سرور ارجمند

سردار فرهاد یعقوبی 
مصیبت وارده را به شما 

و خانواده محترم تسلیت عرض می کنیم  
مارا در غم خویش شریک بدانید.

مرتضی طلایی – رضا شیران خراسانی 
محمدتقی مهرورز – علی خسروشاهی

  سرمقاله

  یادداشت
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طی چند روز گذشته اظهارنظرهایی پیرامون 
چندهمسری و قانونی بودن آن، بحث های 
مختلفی را در رسانه ها و شبکه های اجتماعی 
به همراه داشت؛ برخی تاکید داشتند که 
تعدد زوجات با اجازه همسر اول، امری 
قانونی است. حال با توجه به این اظهارنظرها 
آیا می توانیم بگوییم این رویه آسیبی برای 
خانواده در بر ندارد؟برای پاسخ به این 
سوال با «حجت الاسلام احمدرضا دهقان 
کارشناس ازدواج و خانواده گفتگو کردیم.

حکمت و مصلحت را دریابید!
اگرچه در آیاتی از قرآن کریم به تعدد زوجات 
اشاره شده و چندهمسری در اسلام امری 
پذیرفته شده است اما این به معنای جواز 
تعدد زوجات برای همه مردان و در همه 
شرایط نیست. حجت الاسلام احمدرضا 
دهقان، کارشناس ازدواج و خانواده و استاد 
دانشگاه هنر تهران دراین باره می گوید: «در 
نظام فکری شیعه، احکام وضع شده و توجه 
به برخی از اولویت های سبک زندگی نشأت 
گرفته از حکمت و مصلحت است. دین 
اسلام پاسخگوی همه نیازهای بشری است 
و به روزترین مسایل را هم در نظر می گیرد به 
همین خاطر ما نظاره گر برخی گفتمان ها 
ازجمله چندهمسری در جامعه هستیم 
به گونه ای که انسان احساس می کند لزوماً 
باید به همه احکام اسلامی بدون توجه به 
حکمت و مصلحت آن در جامعه عمل کند.»
  پرهیز از دامن زدن به مشکلات خانوادگی

«حکمت چندهمسری که در قرآن به آن اشاره 
صریح شده است نشات گرفته از توجه به 
برخی از شرایط خاص است.»حجت الاسلام 
دهقان با بیان این مطلب می گوید برخی 
می خواهند از دین و شریعت برای رسیدن 
به مقاصد و امیال خود استفاده کنند بدون 
اینکه بدانند ذات دین چرا چنین توصیه ای 
در شرایطی خاص داشته است: « هیچ کس 
حق ندارد به بهانه های واهی و غلط ازجمله  
عدم سازگاری با همسر، تعهد به دختران 
مجرد، پاک کردن جامعه از فساد، رفع نیاز 
انسان ها و نگاه پیامبرگونه، به مشکلات 
خانوادگی دامن بزند.پیش رفتن به سوی 
چندهمسری ممکن است تبعاتی مانند 
ازهم پاشیده شدن ازدواج اول و آسیب به 
فرزندان آن خانواده داشته باشد و این ازنظر 

اسلام و اخلاق و دین پسندیده نیست.»

همسرش  برای  می خواهد  زنی  هر 
اولویت باشد

این استاد دانشگاه با اشاره به ترویج فرهنگ 
چندهمسری از طریق تبلیغات در شبکه های 
اجتماعی و برگزاری کارگاه های آموزشی 
ادامه می دهد: «آن دسته از افرادی که 
دَم از تبلیغ چندهمسری می زنند و حتی 
یک جاهایی عقد موقت، یا دیدگاه درستی 
نسبت به فلسفه، حکمت و مصلحت الهی 
ندارند و یا در عملی کردن آموزه های دینی 
مهارت درست و عدالت کافی را ندارند؛ به 
همین خاطر تعارض بین دیدگاه و عمل 
باعث می شود که جوان ها در اصل مسئله 
ازدواج به شک و تردید بیفتند و ترس از 

آینده داشته باشند.»
حجت الاسلام دهقان می گوید این با ذات 
و طبیعت زن همخوانی دارد که نتواند رقیب 

عاطفی را تاب بیاورد. در واقع هر زنی میل 
به این دارد که برای همسرش اولویت اول و 
آخر باشد و از این طریق از او توجه عاطفی 
دریافت کند: «به لحاظ روانشناختی ساختار 
عاطفی خانم ها به گونه ای است که وقتی 
پیوند و تعهد عقد با کسی برقرار می کنند، 
دیگران را رقیب عاطفی خود می دانند و 
دوست دارند احساس نفر اول بودنِ عاطفی 
در زندگیشان سرمایه ای برای حفظ زندگی، 
عشق ورزی و تحمل سختی ها و فشارهای 
زندگی باشد؛ به همین خاطر چندهمسری 
می تواند آن ها را از لحاظ روحی و روانی 

دچار مشکلات جبران ناپذیری کند.»
به این جهاد مقدس بپیوندید

حجت الاسلام دهقان، کارشناس مسایل 
ازدواج و خانواده می گوید ایجاد عشق و 
علاقه در کانون خانواده جهاد امروز زن و 
شوهرهاست و نباید از آن غافل بود. چراکه 
ازهم پاشیده شدن خانواده تبعات بسیار 
بدی برای اجتماع به دنبال دارد: «در عصر 
کنونی حفظ نظام خانواده جهاد مقدسی 
است. اگر کسی بتواند فضای خانواده را 
تبدیل به محور عشق ورزی و بروز محبت 
کند، این انسان در پیشگاه الهی محبوب 
خواهد بود اما اولین آسیبی که نگاه به 
چندهمسری در زندگی ایجاد می کند همین 
فاصله گرفتن از آن وظایف و اولویت های 
اصلی در ایجاد آرامش و عشق ورزی میان 

زن و شوهر است.»

ایجاد عشق در خانواده مانند جهاد است

تبعات جبران ناپذیر چندهمسرى 

ضد انقلابِ زنده، خوى طاغوتى
 و رفتار اشرافى است!

غلامرضا بنى اسدى

با پیروزی انقلاب، همه چیز به نظمی انسانی رسید. حق، حکم موردپذیرش 
همگان بود و عدل، خواسته ای که عموم مردم پایش می ایستادند. 
کسی به تحقیر به دیگری نگاه نمی کرد. شأن انسانی افراد در چشم 
می نشست نه مارک لباسشان. کسی پیاده را پلکان نمی دید و روی 
سر دیگری پا نمی گذاشت. به هم حرمت می گذاشتند و تبختر از 
نگاه کسی نمی جوشید. فرعون در وجود کسی "انا ربکم الاعلا" نمی 
خواند که در آن فضا، بنز سوار خجالت می کشید و در همراهی با فضا 
با خودروی معمولی آمدوشد می کرد اما امروز رسیده ایم به جایی که 
برخی ها بنز را هم در شان خود نمی دانند. برخی ها اگر هتل برایشان 
خودروی سطح یک نفرستد رزرو خود را لغو می کنند. تنها حرف برخی 
از مسوولان و آقازاده هاشان نیست. سخن از فراگیر شدن روحیه 
اشرافی گری است که آشکارترین مخالفت را با مبانی انقلاب دارد. به 
نظر من، ضد انقلاب در قالب پیر و پاتال های آلبانی نشین و از نفس 
افتاده های دوره گرد، عملا به پایان رسیده است و به جرات می توان 
گفت، ضد انقلاب گروهکی، مرده است. هیچ قدرتی نمی تواند او را 
زنده کند حتی اگر امپریالیسم و صهیونیسم نفس به نفس هم بدهند باز 
هم نمی توانند. دیوار عبری- عربی هم پشتشان قرار بگیرد، خیلی زود 
می افتند که هیچ کس نمی تواند مرده را سر پا نگهدارد. ضد انقلابِ زنده، 
اخلاق اشرافی و رفتار طاغوتی است. روحیه ای که -باهزار تاسف- دارد 
دامن گستر می شود. میانِ بالاشهر و پایین شهر، فاصله هزاران برابر 
بعد مسافت فیزیکی است. نوع زندگی ها به گونه ای است که انگار در 
دو جهان دیگر زندگی می کنیم نه دو کشور دیگر. این ضدانقالب زنده 
است که دارد عرصه زندگی را بر تفکر انقلابی تنگ می کند. اندیشه ای 
که عدالت را تراز زندگی می داند و حق همه مردم را چنان به رسمیت   
می شناسد که رسم های طاغوتی و رانت بازی و ویژه خواری را تاب 
نمی آورد. اما امروز برخی ها با پرروگری تمام، آن اندیشه را تاب نمی 
آورند و عدالت را مزاحم زندگی فرعونی خود می دانند. موضوعی که 
اگر به گفت هم در نیاید از دیوار ویلاها و کاخ هاشان خوانده می شود. 

آن روز سرد !
محمدعلى تدینى راد 

قدم زدن و چنددقیقه ای ورزش در پارک نزدیک خانه یکی از کارهای 
اصلی من در بازنشستگی است. غروب که می شود آدم دلش می گیرد 
و از خانه بیرون می زنم. امروز صحنه عجیبی دیدم. مادر و دختری با 
هم از کنار پارک رد می شدند. دختر جوان انگار خجالت می کشید با 
مادرش راه برود. دختر دو متر جلوتر از او راه می رفت. فکر نمی کردند 
با هم باشند. وقتی پیرزن صدا کرد و گفت کمکش کند از جوی آب رد 
شود فهمیدم با هم هستند. دخترش نق می زد و به مادرش می گفت،بابا 
خودت بیا دیگه .  من که روی صندلی پارک نشسته بودم یاد خاطره ای 
از چند سال قبل افتادم. آن موقع جوان و ورزشکار و خیلی خوش تیپ 
بودم. یک روز زمستان بود با دخترم که فکر می کنم سه ساله بود از خانه 
بیرون آمدیم.خانم (همسرم)گفت بگذار لباس گرم تن بچه کنم،هوا 
سرد است و حتما با ماشین بروید. از پنجره بیرون را نگاه کردم و گفتم 
هوای به این خوبی ،یک دوری می زنیم و زود بر می گردیم. واقعا هر 
جا آدم حرف زنش را گوش ندهد ضرر می کند.  من و دخترم بیرون که 
آمدیم هوا خوب و ملایم بود. تا سر چهارراه پیاده رفتیم برای دخترم 
شعر  می خواندم. آخر می دانید،جانم به جان دو دخترم بند است. 
هنوز هم که هنوزه بااینکه هر دو دخترم ازدواج کرده اند و بزرگ شده اند 
وقتی آن ها را می بینم چشم و دلم روشن می شود.  آن روز که آخرهای 
زمستان بود و با دخترم بیرون  رفتیم، یک دفعه باد سردی شروع شد. 
دخترکم سرما می خورد. با دیدن اینکه دخترم سرما می خورد داشت 
دلم می ترکید. کت پشمی ام را درآوردم و دور بچه پیچیدم. محکم بغلش 
کردم و به طرف خانه می دویدم. هرکس من را می دید فکر می کرد 
چیزی شده (اتفاقی افتاده) و شاید بچه خدای ناکرده مریض است. 
به خانه که رسیدم بچه را از لای کت بیرون آوردم. خدا را شکر سرما 
نخورده بود. خیلی بانمک توی چشم هایم نگاه می کرد. من که فقط 
یک پیرهن(پیراهن) تنم بود یخ زده بودم. ولی با خنده دخترم  لذت 
می بردم.  این یادداشت از نوشته های مرحوم محمدعلی تدینی راد 

است که شهریور ۱۴۰۰دارفانی را وداع گفت.

مبتلایان به سویه امیکرون که اکنون 

در قالب موج ششم کرونا در کشور سیر 

فزاینده ای به خود گرفته است، بیش از 

موج های گذشته، کودکان را در خراسان 

رضوی و کشور درگیر خودکرده است.

طبق اعلام وزارت بهداشت، درمان و 

آموزش پزشکی در حال حاضر کودکان 

۲۰ درصد از مبتلایان به  امیکرون را به 

خود اختصاص داده اند.

این در حالی است که واکسیناسیون که 

به عنوان بهترین راهکار مقابله با امیکرون 

شناخته شده تنها برای کودکان بالای نه سال 

در حال انجام است و  هنوز تصمیم گیری 

برای واکسیناسیون زیر این گروه سنی 

در کشور انجام نشده است.

ابتلای کودکان به سویه امیکرون 

بالاست

عضو کمیته علمی ستاد مقابله با کرونا در 

خراسان رضوی در این خصوص گفت:  

سویه امیکرون میزان ابتلا و بستری بیشتری 

در کودکان ایجاد کرده است و از همین رو 

دریافت واکسن کودکان راهکاری برای 

پیشگیری از ابتلا و وخامت حال آنان به 

شمار می رود. دکتر علیرضا صداقت افزود: 

طبق بررسی های انجام شده در کشور، 

۲۰ درصد افراد بستری براثر کرونا کودکان 

هستند. رییس سازمان نظام پزشکی 

مشهد گفت: میزان بستری کودکان 

در موج ششم کرونا بالا پیش بینی شده 

است و با توجه به اینکه در پاندمی کرونا 

نکته حائز اهمیت واکسیناسیون اطفال 

کمتر از ۱۲ سال است و با توجه به اینکه 

در کشورهای مختلف دنیا تجربه زیادی 

در این حوزه وجود ندارد کمیته کشوری 

مبنا را بر روی مطالعات بین المللی قرار 

داده است.

ترافیک  کرونایی در بیمارستان اطفال 

 رییس بیمارستان فوق تخصصی کودکان 

اکبر مشهد هم در این خصوص گفت مراجعه 

سرپایی کودکان مبتلا و یا مشکوک به 

کرونا به این بیمارستان در روزهای اخیر 

افزایش ۳۰درصدی نسبت به گذشته 

داشته است. دکتر سید علی جعفری افزود: 

سویش امیکرون قدرت سرایت پذیری بالایی 

دارد و به همین دلیل میزان مراجعات 

سرپایی به مراکز درمانی و درمانگاه ها 

افزایش یافته است . وی اضافه کرد: بر 

اساس مطالعه انجام شده ویروس امیکرون 

۷۰ برابر بیشتر از سویه دلتا درراه های 

هوایی تکثیر می یابد و به همین منظور 

لازم است که والدین مراقبت بیشتری 

از فرزندان خود داشته باشند. 

رییس بیمارستان فوق تخصصی کودکان 

اکبر مشهد با بیان این که امیکرون علاقه 

بیشتری به التهاب ریه ها در کودکان دارد 

گفت: به دلیل باریک تر بودن راه های هوایی 

کودکان و تکامل کمتر در صورت ابتلا 

به امیکرون، با سهولت بیشتری توسط 

مخاط تنگ و مسدود می شود و باعث 

خس خس سینه و خروسک می شود. 

مجید خروشی| مراسم تکریم و نکوداشت 

چهار دهه خدمات قرآنی سید الاساتید 

حاج مجتبی سادات فاطمی هم زمان با 

۱۶بهمن ماه که به روز انقلاب اسلامی 

قرآن و عترت و غیرت دینی نامگذاری 

شده است در مسجد کرامت مشهد 

برگزار شد.

دبیر ستاد تجلیل و تکریم از خادمان و 

فعالان قرآنی خراسان رضوی در این مراسم 

ضمن قدردانی و تشکر از بانیان این مراسم  

که به صورت خودجوش ساماندهی شد 

گفت: استاد سادات فاطمی بیشتر در 

موضوع شاگرد پروری و آموزش نخبگانی 

قرآن ورود کرده است. 

حجت الاسلام موسی سلطانی افزود: 

این ستاد فعالیت های خود را از سال ۹۳

شروع و در مدت این هفت سال بیش از 

۲هزار و ۵۰۰ دقیقه برنامه های متنوع 

در راستای فضائل قرآن برگزار و برای 

نخستین بار در کشور مراسم نکوداشت 

استاد سادات فاطمی برگزار و بنا داریم 

این هدف را تداوم بخشیده و همچنان 

از قاریان برجسته استان و کشور به نحو 

احسنت تجلیل به عمل آوریم.

وی اضافه کرد:سادات فاطمی در مدت 

بیش از ۳۰ سال شاگرد پروری، ۲۵

شاگرد بین المللی تربیت کرده و از پیش 

از انقلاب فعالیت های قرآنی داشته است. 

خوشنویسی، طراحی با خط نستعلیق 

و حروف چینی کتب آموزش قرآن و خط 

شکسته از فعالیت های هنری اوست و 

همچنین کرسی تدریس مسجد کرامت 

بعد از انقلاب تا پیش از کرونا در اختیار 

او بوده است.

سلطانی با اشاره به اینکه در این مراسم 

همچنین مراسم یادبود قاری بین المللی 

شهیدمان حاج محسن حاجی حسنی 

کارگر و مرحوم استاد حاج محمدکاظم 

حسن زاده برگزار شد تصریح کرد: این مراسم 

با رعایت شیوه نامه های بهداشتی به همت 

موسسه خدمات قرآنیان مشهد،موسسه 

فرهنگی قرآن و عترت شکوه رسالت نبوی 

و با همیاری برخی از دستگاه های دولتی 

و غیردولتی برگزار شد.

امیکرون و کودکان

ترافیک  کرونایى در بیمارستان اطفال 

تجلیل از چهاردهه خدمات قرآنى استاد سادات فاطمى 

  یادداشت

  یادداشت هاى یک پدر



گزارش هفته نامه سیاسى، اجتماعى، فرهنگى، اقتصاد   ي و ورزشی      سال نوزدهم    پنجشنبه 21 بهمن 1400     شماره 44909

نرگـس خانعلـی زاده| تقریبـا چیـزی 

شـبیه به برگزارکننده های مراسم های 

عروسـی هسـتند؛ با هـمان قواعـد و با 

همان چهارچوب ها. البته که خیلی هم 

چهارچوب های سخت و محدودکننده ای 

ندارند. آن ها گزینه های مختلفی را روی 

میز و پیشروی میزبان جشن می گذارند 

و کم وزیـاد شـدن هرکـدام از آن ها، در 

مقـدار قیمـت نهایی شـان، تاثیرگـذار 

خواهـد بـود؛ چیـزی شـبیه بـه هـمان 

گل آرایی و آتش بازی و دیگر سوروسات 

یک مراسـم عروسـی؛ این بار در قالب 

جشن تولد، آن هم تولدی کودکانه که 

پـدر و مادرهـا حاضرنـد برای شـادی و 

خاص بودن مراسمشـان هم که شـده 

هزینه زیادی برایـش بپردازند.

هر دو ساعت یک میلیون و صد

خانمـی تلفـن را برمـی دارد و در برابـر 

سـوالمان دربـاره شرایط برگـزاری یک 

جشـن تولد کودکانـه، اولین سـوالش 

سـن کـودک اسـت؟ بعـد آن شروع بـه 

پاسـخ می کند:« مـا تولد کـودک را دو 

ساعته برگزار می کنیم؛ برای یک ساعت 

برنامه بـازی و مسـابقه داریم و بـا ابزار 

و وسـایلمان حسـابی بچه ها را  سرگرم 

می کنیم. نیم سـاعت میانی مراسـم را 

صرف بریدن کیک و بـاز کردن کادوها 

می کنیـم و نیـم سـاعت آخـر هـم اگـر 

بزرگسالان باشند، به پایکوبی و شادی 

آن هـا اختصاص می دهیـم.» بعدازآن، 

یک راسـت مـی رود سر اصـل مطلب:« 

برای دو ساعت یک میلیون و صد هزار 

تومـان دریافـت می کنیـم.» امـا انـگار 

هنوز به آن اصل مطلبی که می خواهیم 

نرسیده ایم چون حرفی از پرنسس های 

شهر دیزنی و عروسـک های رنگارنگی 

که قرار است که با بچه ها در این جشن 

شرکت کننـد، نمی زند:« اگر عروسـک 

تن پوش بخواهید، پانصـد هزار تومان 

بـه ایـن مبلـغ اضافـه می شـود.» و بعد 

هم از حبـاب بازی انتهای جشـن تولد 

می گویـد کـه حتـی از تن پوش هـای 

عروسکی هم گران تر است و چیزی حدود 

هشت صد هزار تومان برای میزبان آب 

می خورد. اما مگر اصـل تولد به همان 

عروسـک ها و پرنسـس هایش نیست؟ 

انگار این طور نیست چراکه خانم پشت 

خط معتقد است که دی جی خودش به 

تنهایی می تواند از پس مراسم بربیاید 

و عروسک ها و شخصیت های کارتونی 

گزینه های ویژه هستند و اضافه شونده 

به برنامه اصلی هسـتند.

داستان از کجا شروع شد؟

اولش این عروسک های بامزه و غول پیکر 

تنها در چند پارک محدود مثل پارک ارم 

و پارک بسیج و نهایتا جلوی رستوران ها 

دیده می شد. کسی چهره شان را نمی دید؛ 

بچه ها بـه هـوای هـمان تن پوشـی که 

به تـن کرده اند، دوستشـان داشـتند و 

البتـه هنوزهـم دارنـد. بـا آن هـا عکس 

یادگاری می گیرند و برایشـان دسـتی 

تکان می دهند. قدیم ترها، آن ها به این 

تن وش های بی جان روح می بخشیدند 

و باعث رونـق کسـب وکاری در پارک و 

رستورانی می شـدند. شـغلی که البته 

درآمـد چندانـی هم برایشـان نداشـت 

و اکـثر آن هـا از سر ناچاری بـه آن روی 

آورده بودنـد. امـا ایـن داسـتان بـرای 

سال ها پیش اسـت که این عروسک ها 

کاربردی جز جذب مشتری نداشتند؛ 

در صورتـی که ایـن روزها کارایی شـان 

حسابی فرق کرده است و برای خودشان 

برو بیایـی دارند.

میزبـان  کارتونـی  شـخصیت های 

خصوصـی مهمانی هـای 

 حالا نه تنهــا این تن پوش هــا که آدم ها 

خودشــان را بــه شــکل شــخصیت های 

ــا  ــان بچه ه ــد و میزب ــی می کنن کارتون

ــن را  ــوند. ای ــان می ش در شادی هایش

آقــای رحیمــی، یکــی از قدیمی تریــن 

برگزارکننده تئاترهای خیابانی می گوید 

ــغلش، تن پوش های  که در کنار این ش

عروســکی هم می ســازد و می فروشد و 

اجــاره می دهــد:« در ســال های پیش، 

پای ایــن عروســک ها بــه مراســم هایی 

ــد  ــزار می ش ــا برگ ــه در مهدکودک ه ک

بــاز شــد؛ مراســم هایی کــه فقط شــاید 

جنبــه سرگرمــی و حتــی آمــوزش بــرای 

بچه هــا، آن هــم در محیــط آموزشــی 

مهدکــودک و مدرســه را داشــت.» امــا 

به مرورزمــان، تولــد گرفــتن بــا حضــور 

ایــن شــخصیت ها، در خانه هــا هــم 

مرســوم شــد:« حــالا دیگــر فقــط بازی 

و سرگرمــی نبود؛ ما با مراســمی شــبیه 

به یــک جشــن عروســی روبــرو بودیم.»

ما با یک صنعت روبه رو هستیم

 حالا کار از سرگرمی و شــادی گذشــته 

ــت؛ ما با یک صنعت روبرو هستیم.  اس

صنعتی بــه نام تم تولد که با خودشــان  

نه تنها شخصیت های عروسکی که خیلی 

حاشــیه های دیگر هم به مهمانی های 

خصوصی آوردنــد. یکی از کســانی که 

شماره اش در فضای مجازی دست به دست 

چرخیــده اســت و مســوول اجــرای این 

ــی  مراســمات شــناخته می شــود، وقت

ــی  کمــی احســاس صمیمیــت و راحت

بــا مــا می کنــد برایــمان می گویــد کــه 

راننــده تاکســی های اینترنتــی اســت 

و هــر وقت برنامــه ای پیــش بیاید، ارگ 

ــبی  ــد و ش ــع می کن ــایلش را جم و وس

شش عامل طلاق به جز فقر!!
محمد باقر عطاریانى

برخی اخبار و آمار موجود در آن ها، اعصاب خردکن است.نمی شود 
مسوولان ما  از آمار دادن پرهیز کنند و به واقعیت های آشکار جامعه 

که همه از آن خبردارند بپردازند.
چندی پیش معاون پیشگیری بهزیستی استان خراسان رضوی اعلام 
کرد: شش دلیل عمده جدایی زوج ها از سامانه تصمیم استخراج شده و 
بر اساس آن آموزش هایی برای مشاوران و کارشناسان در نظر گرفته شده 
است. بر اساس اطلاعات زوج های متقاضی طلاق، مهم ترین علل طلاق، 
خیانت، اعتیاد، خشونت، بیماری های روان پزشکی، اختلالات جنسی و 
مهارت های ارتباطی بیان شده است. به گزارش روابط عمومی بهزیستی، 
غلامحسین دلبری افزود: به دلیل برجسته بودن این دلایل، بهزیستی 
و دادگستری استان تصمیم گرفته اند مددکاران و روان شناسان مراکز 
مشاوره پیشگیری از طلاق را در این زمینه ها آموزش دهند. وی یادآور 
شد: پیش ازاین دوره های عمومی آموزش برای همه ۷۵ مرکز مشاوره 
پیشگیری از طلاق برگزارشده و باگذشت زمان و استخراج عمده ترین 
دلایل طلاق، بر آن شدیم که این آموزش ها را هدفمند و تقویت کنیم.  
دلبری در خصوص میزان سازش بین متقاضیان طلاق در خراسان 
رضوی افزود: خوشبختانه، میانگین سازش در استان بالاتر از میانگین 
کشوری است و این به دلیل تجربه بیشتر روان شناسان و مشاوران 

استان در موضوع طلاق است.
نگارنده معتقد است این مقام مسوول که این قدر دقیق به آمار مهم 
طلاق اشاره می کند متاسفانه فراموش کرده که یکی از دلایل مهم 
طلاق در جامعه ما مربوط به مشکلات اقتصادی به ویژه فقر و بیکاری 
است.ایشان یا خبر ندارد و یا در بین مردم نیستند تا به عمق فاجعه 
بپردازد و استناد به آمار سامانه تصمیم نمی تواند کافی باشد.امروز 
بسیاری از کارشناسان اجتماعی معتقدند یک از عوامل مهم طلاق در 
جامعه، فقر و نداری و بیکاری است و گویا مسوولان امر نمی خواهند 
این را بپذیرند.این نکته برای همه آشکار است و پنهان کردن آن دردی را 
درمان نمی کند اما چه خوب است که عزیزان مسوول مقداری جسارت 
به خرج دهند و واقعیت را به صراحت بیان کنند. باور کنید مردم از حرف 
درست و واقعیت ها استقبال می کنند و در عصر ارتباطات و فضای 

مجازی نمی شود پنهان کاری کرد.

برگزارى دومین رویداد ملى استارت آپ 
شاهد و ایثارگر در مشهد

مجید خروشی| دومین رویداد ملی استارت آپ  سرآمدان شاهد و 
ایثارگر با حضور حجت الاسلام معصومی رییس بنیاد شهید خراسان 
رضوی، قاسم محمدزاده مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران خراسان 
شمالی،حجت السلام عزیزی مدیر کل بنیاد شهید خراسان جنوبی،فرزند 
شهید هاشمی نژاد،عادل مهری مدیر عامل مرکز دانش پژوهان و 
تشکل های شاهد و ایثارگرو جمع کثیری از مدعوین و خانواده های 

شهدا و ایثارگران در هتل خورشید تابان برگزار شد
در این همایش بیش از هشت نفرازنخبه گان و پژوهشگران فرزندان 
شهدا و ایثارگر ایده ها و نتایج تحقیقات و پژوهش های خود را مطرح 
و تشریح کردند. براساس این گزارش عادل مهری مدیر عامل مرکز 
دانش پژوهان و تشکل های شاهد و ایثارگردرهمین رابطه گفت: در 
این رویداد بیش از ۳۴ نفر از پژوهشگران ایده ها و طرح های خود 
را ارایه  دادند که پس از بررسی توسط کمیته داوران هشت ایده و 
پژوهش که به صورت آنلاین مباحثه و ارایه  طرح مطرح شده بوددر 
سه سطح به مرحله نهایی راه یافت.و امروز یک شنبه ۱۰ بهمن ماه 
رقابت های خود را به صورت حضوری  برگزار می کند.  وی اظهار 
داشت: نفرات برتر هر سطح به رقابت های کشوری که ۱۵ اسفند 
ماه به میزبانی تهران برگزار خواهد شد معرفی می شوند. مهری 
هدف از برگزاری این رویداد را ترغیب و استعداد یابی و حمایت از 
ایده ها و استارت آپ ها در استان ذکر کرد و گفت: این رویداد در سه 
مرحله استانی، منطقه ای و کشوری برگزار شد که در مرحله اول طبق 
داوری های استانی تعدادی اثر انتخاب و به مرحله منطقه ای، ارسال 
و  سپس چهار ایده در مرحله منطقه ای انتخاب و به مرحله کشوری 
راه می یابد. وی تصریح کرد: اتفاق خوب این است که ایده هایی 
که به مرحله کشوری برسند، حتی اگر برگزیده نشود ممکن است 

برای اجرایی کردن مورد توجه حامیان قرار گیرد. 

ایثار

جد   ول سود   وکو  شماره ۴۲ به سه نفر از کسانی که پاسخ صحیح 

جد   ول را تا تاریخ ۳ اسفند  ۱۴۰۰  

به شماره زیر ارسال نمایند   

۰۹۰۳۳۸۳۱۸۶۱
به قید   قرعه از سوي کلبه عسل مژد   ه 

هد   ایایی اهد   ا می شود   . 

پاسخ جد   ول  شماره ۴۱

گزارشى از اجاره ساعتى مدل هاى کارتونى براى جشن هاى لاکچرى

شمع تولد همراه با  پرنسس هاى دیزنى!   ساعت 25

فرض کنید بیست سال از تولد فرزند شما گذشته و حال او دیگر بزرگ شده و زندگی خودش 

را دارد، اینکه چقدر تاریخ تولد او رنُد بوده، برایش ارزش محسوب می شود یا خیر.

این روز ها در صفحات مجازی و فضا های مختلف صحبت از یک تاریخ تولد لاکچری دیگر 

با عنوان «۰۱/۱/۱» است، زیاد شنیده می شود که بیمارستان ها از الان برای چنین تاریخ 

تولدی برای سال جدید برنامه ریزی کرده و مادران تاریخ خود را مشخص کرده اند. صرف 

نظر از اینکه کدام بیمارستان ها و پزشکان اجازه چنین چیزی را برای مادران صادر می کنند 

و چه هزینه های هنگفتی طلب می کنند که تا سال های گذشته به مبالغ ۱۵۰ میلیون 

تومان نیز رسیده بود، خود خانواده ها چقدر آگاهی از زایمان های زودرس و عوارض آن 

برای فرزندانشان دارند.

سال هاست که در این زمینه رسانه ها، پزشکان و مسئولان زیاد صحبت می کنند و برای 

آگاهی رسانی به مادرانی که پس از ۹ ماه زحمت بارداری تصمیم به دنیا آوردن فرزندشان 

در یک تاریخ تولد لاکچری دارند، تلاش می کنند. طبق آمار ها از سال ۸۸ به بعد میزان تولد 

نوزادان در روز های خاص بیش از میانگین بوده و براساس آمار ثبت اسناد نیز در سال ۹۸، 

۴ هزار و ۱۹۵ تولد در تاریخ ۸۸/۸/۸ ثبت شده و در روز های ۹۵/۵/۵ و ۹۶/۶/۶ به ترتیب 

۶ هزار و ۱۳ و ۵ هزار و ۶۸۰ نوزاد در سراسر کشور متولد شده اند.

از تاریخ تولد تا تولد لاکچری
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  دیدگاه

گزارش

بى کیفیت هاى پرادعا
دکتر مهدى یاراحمدى خراسانى

مقام معظم رهبری چندی قبل در دیدار تولید کنندگان و فعالان 

صنعتی فرمودند: «حق با مردم است؛ کیفیت خودرو خوب نیست. 

با وجود حمایت زیاد از صنعت خودرو در کشور، مردم ناراضی اند و 

درست می گویند.» همچنین در همین راستا وزیر صنعت، معدن و 

تجارت از تهیه سند راهبردی خودرو به صورت زمان بندی خبر داد 

و گفت: «گلایه های رهبر معظم انقلاب در زمینه کیفیت خودرو به 

جاست و ما به عنوان وزارت صمت این مسوولیت را می پذیریم.» 

فاطمی امین در یک برنامه تلویزیونی درباره کیفیت خودروها، از 

تدوین پیش نویس برنامه راهبردی خودرو خبر داد و گفت: «هم اکنون 

منتظر دریافت نظرها برای نهایی کردن این پیش نویس هستیم. 

به طور کلی ۷۰ درصد کیفیت خودرو به قطعه و ۳۰ درصد به مونتاژ 

و تولید نهایی بستگی دارد، اما اگر روابط خودروساز و قطعه ساز 

درست نباشد و خودروساز به موقع پول قطعه ساز را ندهد، قطعه 

ساز نیز به دلیل زیان کیفیت قطعات را کاهش می دهد و خودروساز 

نیز، به این دلیل که نمی تواند خط تولید را متوقف کند، همان قطعه 

بی کیفیت را استفاده می کند.» این که وزیر با صراحت مسوولیت 

این امر را قبول می کند می تواند شروع خوبی برای تغییر شرایط 

به نفع مردم باشد اما قطعاً کار بسیار سختی پیش روی مسوولان 

مربوطه قرار دارد. خودروسازان سال هاست با وجود کیفیت پایین 

محصولاتی که ارایه می دهند به دلیل انحصاری که از آن بهره مند 

هستند در عرصه صنعت کشور هر کاری که خواسته اند انجام 

داده و بر همین اساس خسارت های مالی و جانی سنگینی بر 

مردم وارد ساخته اند. علاوه بر این مساله ی آزار دهنده دیگری که 

وجود دارد پرادعا بودن مسوولان خودروساز کشور طی سال های 

متمادی است که نه تنها در بیشتر مواقع خود را پاسخگو نمی دانند 

بلکه ژست طلبکاری و حق به جانب نیز دارند. آن هم برای تولید 

محصولاتی که از نظر کیفیت قابل دفاع نبوده و نیستند، طراحی 

مناسبی ندارند و از لحاظ امنیتی نیز هرگز قابل اعتماد نیستند. 

بدتر این که در دوره های زمانی کوتاه بعد از هر اتفاق کوچک و 

بزرگی خودروسازان بلافاصله قیمت خودروها را افزایش می دهند 

و با توجه به اهمیت خودرو و تأثیر آن بر سایر صنایع تمامی عرصه 

های دیگر اقتصادی را نیز تحت تأثیر قرار می دهند و تورم سنگینی 

ایجاد می شود. مساله حائز اهمیت در ارتباط با این صنعت پاسخگو 

نبودن خودروسازان به نهادهای قانونی و مسوولان کشور است. 

گویی طی سال ها روئین تن شده اند و حرف و نقد کسی روی آن ها 

هیچ اثری ندارد. اکنون که رهبر انقلاب به این مهم اشاره کرده و 

حق را کاملاً به مردم داده اند فرصت مناسبی پیش روی دلسوزان و 

مسوولان کشور قرار گرفته است که ذینفعان قدرت و ثروتی که پشت 

این صنعت قرار دارند و سال ها مانع تغییرات اساسی در روندهای 

تولیدی و اقتصادی آن می گردند را کنار زده و با اتخاذ تصمیمات 

مناسب و اعمال قوانین جدید ضمن حمایت حداکثری از حقوق 

مصرف کنندگان زمینه اصلاح این عرصه مهم اقتصادی را فراهم 

آورند. اگر دست های پشت پرده اجازه دهند تغییرات بنیادین در 

خودروسازی کشور برای متخصصان و مهندسان داخلی کار سختی 

نیست. اما اگر بخواهیم بدون تعارف به این چالش مهم بپردازیم 

باید به افرادی اشاره نماییم که از قبل در این جریان منافع سرشاری 

دارند و همواره مانع چرخش رویدادها به نفع مردم و صنعت کشور 

هستند. همان هایی که به دست های پشت پرده معروف هستند و 

در عمل زمام بسیاری از امور را در اختیار دارند.

را در آن مراســم می گذارنــد:« هرچــه 

گزینه اضافه هم بخواهند، ازقبل تهیه 

می کنم و یک گروه می شویم وبه جشن 

می رویم؛ اتفاقا مشتری هایمان خیلی 

از برنامه هایمان راضی هستند.» انصافا 

هم وقتی فیلــم و عکس مراســم هایش 

را نشــان مان می دهــد، می بینیــم کــه 

ــاد و  ــد ش ــک تول ــد و ی ــت می گوی راس

هیجان انگیــز برگــزار کــرده اســت. اما 

واقعا اگر کسی از او بپرسد شغلش چه 

اســت، چــه جوابــی می دهــد؟:« ایــن 

روزهــا دیگر همــه کارمنــد و فروشــنده 

یــا دکــتر و مهنــدس نیســتند؛ انــواع و 

ــغل ها به وجود آمده است که  اقسام ش

نیاز به جــا و مــکان خاصی هم نــدارد. 

می دانیــد؟ دیگــر شــغل ها کم کــم بــه 

ایــن ســمت می رونــد؛ تــو بایــد بتوانی 

از توانایی هــا و ابزارهایی که در اختیار 

ــب درآمد کنی.» داری، کس

با گریم شناسایی نمی شویم

بیشترشبیه یک گروه دوستانه هستند 

ــواز  ــا ج ــه ای ب ــه حرف ــک مجموع ــا ی ت

ــی  ــنهاد یک ــخص؛ پیش ــن مش و قوانی

سراغ  می شــود  باعــث  دوســتان  از 

لباس های السا و آنا و سیندرلا موجود 

در بــازار برونــد و خودشــان را به شــکل 

شــخصیت های محبــوب دختربچه هــا 

در بیاورنــد. شــخصیت هایی کــه آنقدر 

روی بورس هستند که بشود تم مناسب 

ــا آن را هــم چیــد و یــک جشــن تولــد  ب

مــورد پســند بــرای بچه هــای امــروزی 

برگزار کرد. اطمینان؟ امنیت؟ قانون؟ 

ــم های  ــابه مراس ــا مش ــز دقیق همه چی

عروسی بسیاری اســت که در باغ های 

خصوصی اطراف شهر برگزار می شود؛ 

عروســی هایی کــه البته حالا بــه خاطر 

همه گیری بیماری کرونا از رونق افتاده 

اند.می گوینــد بــا گریم پرنســس ها به 

راحتی در عکــس ها حاضر می شــوند 

چون با آن لباس و آرایش قابل  شناسایی 

نیســتند و ریســک های احتمالــی این 

شــغل نوپــا را پذیرفتــه اند.

کمتر بچه ای کلاه قرمـزی خودمان 

را می شناسـد!

حالا تولدهایی با چنین سبک و سیاقی 

جای عروســی ها را گرفته اســت. آنقدر 

ــد در ماه های  که آقای رحیمی می گوی

اخیــر، تعــداد ارگ زن هایــی کــه سراغ 

ــگ های  ــکی س ــی عروس تن پوش های

ــدوزکی هستند،  نگهبان و دختر کفش

بیشتر از هر وقت دیگری شده است:« 

قدیــم یــک کلاه قرمــزی بــود و یــک 

میکی موس. اما حالا کمتر بچه ای است 

ــد.»  که کلاه قرمزی خودمان  را بشناس

آقای رحیمی همچنان معتقد است که 

افــرادی کــه ایــن مراســم های را برگزار 

می کنند، حوزه و نوع شغل شان کاملا 

بــا عموموزیکال هایــی کــه در قدیــم 

و در جشــن های مهدکــودک بچه هــا 

حضــور داشــتند فــرق می کنــد:« آن ها 

اختصاصــا کار کــودک می کردنــد امــا 

ایــن گروه های جدیــد، صرفا بــه دنبال 

برگزاری یک جشن هستند؛ فرقی هم 

برایشــان ندارد ایــن جشــن مختص به 

کودک اســت یا بزرگســال.»

غرب زدگـی یـا شـادی؟ مسـاله این 

اسـت!

همه چیــز شــبیه به یــک زنجیره اســت. 

ــن آدم هــا،  ــی اســت یکــی از همی کاف

ایــده جدیــدی بــرای یــک تولــد بدهــد 

و عکســش در فضــای مجــازی پخــش 

شــود؛آن وقت اســت کــه به مــرور زمــان 

ــم ها هم می بینیم.  آن را در دیگر مراس

اسمش را می خواهید مد یا جو زدگی و 

یا هرچیزی که دوست داردی بگذارید! 

امــا این یــک واقعیت اســت کــه فضای 

غرب زدگی در این مراسم ها به شدت پر 

رنگ است؛ مراسم هایی که گاهی همه 

پسربچه های آن با لباس مرد عنکبوتی 

وارد مهمانی می شوند و عکس هایشان 

دســت کمی از مراســم های تولدهــای 

کــودکان خارجــی نــدارد. امــا واقعــا ما 

شــخصیتی ایرانــی نداریــم کــه بتوانــد 

تــم تولــد کــودکان مــان باشــد؟ به نظر 

می رســد کــه اینطور اســت!

فقط به درآمدش فکر می کنم

ــا افتخــار از داشــتن  برخــی از آن هــا ب

ــردن  ــرم ک ــه و سرگ ــرای برنام ــنر اج ه

ــم  ــر ه ــی دیگ ــد و برخ ــردم می گوین م

می گویند که کسی از دور و اطرافیانشان 

خــبر ندارند که مشــغول چنین شــغلی 

هستند:« خوب یا بد این شغل ماست؛ 

ــخت  هرکاری از  آدم در این روزهای س

دســتش برمی آیــد بایــد انجــام بدهــد 

تــا محتــاج دیگــران نشــود. مــا دیدیــم 

این صنعت طرفداران خوبی پیداکرده 

اســت، تصمیم گرفتیم باهــم یک گروه 

تشــکیل بدهیــم و هرکــدام در کنــار 

ــه  ــن کار را ادام ــم، ای ــه داری ــغلی ک ش

ــغلی  ــد ش ــی می دانن ــم.» به خوب دهی

موقتــی کــه  دارد ممکــن اســت امــروز 

ــه:«  ــردا ن ــد و ف ــته باش ــب داش مخاط

مگــر به مرورزمــان، برخــی از مشــاغل 

ــدند؟  ــذف نش ــه ح ــاف از جامع و اصن

مثل آژانس ها؟ تاکســی های اینترنتی 

ــا را گرفتند. این هم  آمدند و جای آن ه

ممکن اســت امروز باشــد و فردا نباشد 

امــا می شــود بــا درآمــد امــروز، فــردا را 

ــتش تمام اعضای تیم ما  ساخت و راس

هــم فقــط بــه همیــن فکــر می کننــد».
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شمع تولد همراه با  پرنسس هاى دیزنى!

این در حالی است که نرخ تولد روزانه در طول یک دهه اخیر حدود ۳ هزار و ۸۰۰ بوده است. 

سال گذشته نیز چنین معضلی برای تاریخ تولد رنُد ۹۹/۹/۹ ایجاد شد و به همین دلیل 

ثبت احوال برای کاهش آمار زایمان ها چاره ای اندیشید و مطرح کرد که محدودیتی برای 

ثبت تاریخ تولد در این تاریخ وجود ندارد و خانواده ها به سلامت فرزندانشان بیاندیشند.

در این گزارش تلاش داریم برخی آگاهی رسانی های ناشی از تولد زود یا دیر هنگام بچه ها 

در تاریخ تولد های رنُد را بررسی کنیم صرف نظر از اینکه چه تصمیمی امسال ثبت احوال 

دو مرتبه برای ثبت تاریخ تولد خواهد اندیشید و چه محدودیت هایی برای بیمارستان ها و 

پزشکان برای به دنیا آوردن بچه ها در این تاریخ ایجاد خواهد داد، تنها به مسئله آگاهی 

رسانی به مادران باردار در این گزارش توجه داریم.

اگر نوزادی به هر دلیلی زودتر از زمان معینی با روش های مصنوعی زایمان به دنیا بیاید، 

حتما سلامت او و مادرش در خطر می افتد چرا که جنین برای تولد می بایست به حدی از 

بلوغ رسیده باشد و زمانی که این اتفاق بیافتد خود پالس های تولد را برای مادر می فرستد، 

مثل درد های زایمان تا پاره شدن کیسه آب که همه نشان از پایان دوره تکاملی جنین دارد، 

حال تصور کنید که هیچ یک از این اتفاقات نیافتاده باشد و به یک دلیلی، چون زایمان در 

تاریخ رند، بچه را به دنیا بیاورند.

از تاریخ تولد تا تولد لاکچری
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  مشاور
از این که بعد از مرگ برادرم با همسر او 

ازدواج کرده بودم بسیار عذاب وجدان 

داشتم و رنج می کشیدم. این ماجرا که 

با فراز و نشیب های زیادی همراه بود 

به جایی رسید که تصمیم به خودکشی 

گرفتم و ...

 جوان ۲۱ ساله که با یک خوش شانسی 

اتفاقی، از مرگ نجات یافته بود با بیان این 

ماجرا به کارشناس اجتماعی کلانتری 

امام رضا(ع) مشهد گفت: در یک خانواده 

پنج نفره به دنیا آمدم که خواهر و برادرم 

از من بزرگ تر بودند، با توجه به این که 

برادرم فقط دو سال با من اختلاف سنی 

داشت همبازی و صمیمی ترین دوستم 

بود و ساعت های زیادی را با هم سپری 

می کردیم، رفتارهایمان نیز مانند یکدیگر 

بود طوری که برخی تصور می کردند ما 

دوقلو هستیم.

از سوی دیگر علاقه عجیبی به هم داشتیم 

تا این که دو سال قبل برادرم ازدواج کرد 

ولی من او را رها نکردم و مدام به او و 

همسرش سر می زدم و یک سال بعد 

فرزندش فریماه به دنیا آمد.

من هم مانند خیلی از عموها ، برادرزاده ام 

را دوست داشتم و به او عشق می ورزیدم 

ولی هنوز فریماه به شش ماهگی نرسیده 

واژگونی  براثر  برادرم  ناگهان  که  بود 

موتورسیکلتش در دم جان سپرد و همه 

ما سیاه پوش شدیم .

نجات از افسردگی!

مرگ برادرم ضربه روحی سنگینی بر من 

وارد آورد به گونه ای که تا مدتی حتی مرگ 

او را باور نداشتم.

از این که تنها برادرم را از دست داده بودم 

دچار افسردگی شدیدی شدم، از اتاقم 

بیرون نمی آمدم و حوصله هیچ کاری را 

نداشتم در این شرایط خانواده ام پیشنهاد 

دادند برای رهایی از این ناراحتی های 

روحی با «کبری» ازدواج کنم و بدین گونه 

سرپرستی برادرزاده ام را نیز به عهده 

بگیرم تا زیر دست ناپدری بزرگ نشود .

در ابتدا این پیشنهاد برایم شوک آور بود 

اما وقتی بیشتر به این موضوع اندیشیدم 

به این نتیجه رسیدم که با این ازدواج روح 

برادرم شاد خواهد شد و من هم به دلیل 

علاقه ای که به برادرزاده ام داشتم از 

افسردگی نجات می یابم بنابراین در حالی 

تصمیم به ازدواج گرفتم که علاقه ای به 

کبری نداشتم ولی او به من علاقه داشت 

و به همین خاطر من خودم را توجیه می 

کردم که عشق بعد به وجود می آید.

ازدواج  دوماه بعد از مرگ برادر

خلاصه با رضایت کبری و تنها دو ماه بعد 

از فوت برادرم پای سفره عقد نشستیم اما 

نه تنها وضعیت روحی من بهتر نشد بلکه 

عذاب وجدان شدیدی نیز به سراغم آمد 

که لحظه ای مرا رها نمی کرد.

مدام در کابوس های شبانه، برادرم را 

می دیدم که از من ناراحت است. آشفتگی 

روحی و این خواب های ترسناک موجب 

شد با کبری بدرفتاری کنم واین درگیری و 

مشاجره ها در نهایت به کتک کاری می رسید.

حوادث

انواع ورشکستگى
شهریار طاهرى - وکیل دادگسترى 

در قانون و حقوق تجارت سه نوع ورشکستگی تعریف شده است :
ورشکستگی عادی : گاهی اوقات عملکرد تاجر هیچ ارتباطی با ورشکستگی 
او ندارد و تاجر بدون هیچ دخالت و عمدی به دلیل تحریم های اقتصادی 
یا تغییر و تحولات غیرقابل پیش بینی بازار و مواردی از این دست 
سرمایه خود را از دست داده و توان پرداخت دیون و بدهی های خود 

را از دست می دهد .
او باید به محض اینکه بر این وضعیت واقف شد ظرف سه روز به دفتر 
دادگاه عمومی محل اقامت خود مراجعه کرده و صورت حساب دارایی 
و دفاتر تجاری خود را به همراه ببرد . در این صورت قانون حمایت های 

خاصی را برای او در نظر می گیرد .
ورشکستگی به تقصیر : نوع دوم ورشکستگی ، ورشکستگی به تقصیر 
است یعنی در اثر اشتباه محساباتی یا عملکرد ، تاجر یا شرکت تجاری 
ورشکسته می شود .مواد ۵۴۱ و ۵۴۲  قانون تجارت مواردی را که 
تاجر بر اساس آن ها ورشکسته به تقصیر شناخته می شود را مشخص 

کرده است : " تاجر در موارد ذیل ورشکسته به تقصیر اعلان می شود :
۱- در صورتی که محقق شود مخارج شخصی یا مخارج خانه مشارالیه 

در ایام عادی بالنسبه به عایدی او فوق العاده بوده است .
۲- در صورتی که محقق شود که تاجر نسبت به سرمایه خود مبالغ 
عمده صرف معاملاتی کرده که در عرف تجارت موهوم یا نفع آن منوط 

به اتفاق محض است .
۳- اگر به قصد تاخیر انداختن ورشکستگی خود خریدی بالاتر یا فروشی 
نازل تر از مظنه روز کرده باشد یا اگر به همان قصد وسایلی که دور از صرفه 
است به کار برده تا تحصیل وجهی نماید اعم از اینکه از راه استقراض یا 

صدور برات یا به طریق دیگر باشد .
۴- اگر یکی از طلبکارها را پس از تاریخ توقف بر سایرین ترجیح داده 

طلب او را پرداخته باشد ."
در این موارد دادگاه ملزم به صدور حکم ورشکستگی به تقصیر است .

ماده ۵۴۲ قانون تجارت :"تاجر در موارد ذیل هر تاجر ورشکسته ممکن 
است ورشکسته به تقصیر اعلان شود :

۱- اگر به حساب دیگری و بدون اینکه عوضی دریافت نماید تعهدی 
کرده باشد که نظر به وضعیت مالی او در حین انجام آن ها آن تعهدات 

فوق العاده باشد .
۲- اگر عملیات تجارتی او متوقف شده و مطابق ماده ۴۱۳ این قانون 

رفتار نکرده باشد .
۳- اگر از تاریخ اجرای قانون تجارت دفتر نداشته یا دفاتر او ناقص یا 
بی ترتیب بوده یا در صورت دارایی وضعیت حقوقی خود را اعم از قرض 
و مطالبات به طور صحیح معین نکرده باشد .(مشروط بر اینکه در این 

موارد مرتکب تقلبی نشده باشد ).
در این موارد دادگاه می تواند بنا بر تشخیص خود تاجر را ورشکسته 
به تقصیر اعلام کند . بنابراین هرگاه تاجر مرتکب یکی از اعمالی که 
در این دو ماده آمده ، شود ورشکسته به تقصیر محسوب می شود . 
ورشکستگی به تقصیر یک جرم محسوب می شود و مجازات آن شش 

ماه تا سه سال حبس است .
ورشکستگی به تقلب : آخرین نوع ورشکستگی ، ورشکستگی به تقلب 
است . در این فرض دادگاه در حین رسیدگی به امر ورشکستگی کشف 
می کند که تاجر عمدا برای آنکه خود را ورشکسته معرفی کند اعمال 

مذکور در ماده ۵۴۹ قانون تجارت را انجام داده است .
ماده ۵۴۹ قانون تجارت : " هر تاجر ورشکسته که دفاتر خود را مفقود 
نموده یا قسمتی از دارایی خود را مخفی کرده و یا به طریق مواضعه و 
معاملات صوری از میان برده و همچنین هر تاجر ورشکسته که خود را به 
وسیله اسناد و یا به وسیله صورت دارایی و قروض به طور تقلب به میزانی 
که در حقیقت مدیون نمی باشد مدیون قلمداد نموده است ورشکسته 

به تقلب اعلام و مطابق قانون جزا مجازات می شود . "
در صورتی که دادگاه این موارد را احراز کند تاجر را ورشکسته به تقلب 

معرفی می کند و طبق قانون به یک تا پنج سال حبس محکوم می شود .

مخاطبین عزیز از این پس می توانید سوالات 
و مسایل حقوقی خود را با مشاور حقوقی ما 

در میان بگذارید.
مشاور حقوقی موسسه مطبوعاتی رسانه 

گستر نخست :

دکتر امین قاسمی فر 
کارشناس حقوقی برنامه های رادیو و تلویزیون خراسان رضوی 

۰۹۱۵۵۲۰۶۵۸۰

جان باختن ناگهانی جوان ۲۶ ساله در 

یکی از بیمارستان های مشهد، فرضیه های 

گوناگونی را روی میز گذاشت. از صبح 

که تکنیسین های اورژانس بیمار بدحال 

را به بیمارستان رسانده بودند، هر لحظه 

به وخامت حالش افزوده می شد. اولین 

احتمال این بدحالی، ابتلا به کرونا بود 

که بلافاصله از مرد جوان تست کرونا 

گرفته شد، اما منفی بود. احتمال های 

بعدی با انجام آزمایش های صورت گرفته 

مسمومیت این فرد بود که متخصصان 

نیز بر این موضوع صحه گذاشتند. اما 

ساعتی بعد مرد جوان به طرز مشکوکی 

جان خود را از دست داد. با اعلام مرگ 

مشکوک این جوان ۲۶ ساله به بازپرس 

ویژه قتل دادسرای عمومی و انقلاب ناحیه 

 دومشهد، قاضی صادق صفری در بیمارستان 

حاضر شد تا از نزدیک به بررسی موضوع 

بپردازد. اولین موضوع مشکوک در این 

پرونده، علت مسمومیت احتمالی بود 

که پزشکان نتوانسته بودند علت دقیق 

آن را کشف کنند. زنی جوان به عنوان 

همراه متوفی اولین فردی بود که باید به 

پرسش های مقام قضایی پاسخ می داد. 

زن درباره نسبتش با مرحوم اعلام کرد که 

از مدت ها قبل همدیگر را می شناخته 

اند و با یکدیگر ازدواج موقت کرده اند.

نمی دانم چه شده است

زن ۳۶ ساله مطلقه بود و از ازدواج سابقش 

دو فرزند داشت. او از مدت ها قبل در یک 

دفتر خدمات هواپیمایی با مردی جوان 

آشنا می شود و این آشنایی خیلی زود 

به صمیمیت کشیده می شود. پس از 

چندی با پیشنهاد مرد جوان که مجرد 

بوده است، آن ها به عقد موقت یکدیگر 

درمی آیند و مرد برخی شب ها به منزل 

او می رفته است. شامگاه سه شنبه مرد 

جوان به منزل همسرش می رود و شب 

را آنجا می ماند. اما صبح که از خواب 

برمی خیزد حالت طبیعی نداشته است 

و پس از چندبار رفت و آمد به سرویس 

بهداشتی موضوع را به زن می گوید و 

بلافاصله به اورژانس اطلاع می دهند. 

زمانی که تکنیسین های اورژانس در 

محل حاضر می شوند با بیماری بدحال 

روبه رو می شوند که توان حرکت نداشته 

است، بنابراین سریعا ضمن انجام خدمات 

پیش بیمارستانی این فرد را به بیمارستان 

می رسانند. زن درباره علت حادثه اظهار 

بی اطلاعی می کند و مدعی می شود 

که آن شب اتفاق خاصی در منزل آن ها 

نیفتاده است و او نمی داند ناگهان چه 

شده است.

باز شدن پای قرص مرگ 

مقام قضایی در پیگیری اولیه این پرونده 

هم زمان با دستور انتقال پیکر متوفی به 

پزشکی قانونی به منظور نمونه برداری 

و انجام معاینات برای مشخص شدن 

علت اصلی مرگ، تحقیقاتش را ادامه 

داد. زن جوان که هنوز نتوانسته بود ظن 

مقام قضایی را برطرف کند، در ادعایی 

دیگر به نقل از پزشکان اعلام کرد که مرد 

جوان پیش از مرگ به پرستاران و کادر 

درمان گفته که قرص برنج مصرف کرده 

است. با اعلام این موضوع، مقام قضایی 

دستور های لازم به منظور مشخص شدن 

ادعای زن و تحقیق از کادر درمان را آغاز 

کرد، که در صورت تأیید، چگونگی تهیه 

این قرص خطرناک، زمان و نحوه مصرف 

آن از موضوعاتی است که می تواند به حل 

معمای این پرونده کمک کند.

آزادی با وثیقه

از آنجایی که زن جوان تنها فردی بوده که 

می توانسته به صورت مستقیم در پرونده نقش 

داشته باشد، با دستور قاضی صفری برای 

پاره ای از توضیحات به دادسرا فراخوانده 

و پس از تحقیقات اولیه کفالت آزاد شد. به 

گفته بازپرس ویژه قتل دادسرای عمومی 

و انقلاب ناحیه  دومشهد، تصمیم درباره 

این پرونده بستگی به نتایج کارشناسی 

پزشکی قانونی دارد که در صورت تأیید 

مصرف قرص برنج، یا هر نوع مسمومیت 

احتمالی تحقیقات تا رسیدن به نتایج 

دقیق و مستدل علمی ادامه خواهد یافت.

رییس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات 

پایتخت از شناسایی و دستگیری  دونفر 

از عوامل یک سایت شرط بندی خبر 

داد و گفت: مجرمین بیش از هزار و صد 

میلیارد ریال گردش حساب داشتند.

سرهنگ داود معظمی گودرزی در تشریح 

این خبر اظهار داشت: در پی رصد 

و پایش روزانه فضای مجازی توسط 

کارشناسان پلیس فتا یک سایت شرط 

بندی مشاهده گردید.

رییس پلیس فضای تولید و تبادل 

اطلاعات پایتخت ادامه داد : موضوع 

در دستور کار قرار گرفت و کارآگاهان 

تیم مبارزه با قمار و شرط بندی پلیس 

فتا پایتخت اقدامات تخصصی خود 

را آغاز کردند و متوجه شدند تعداد 

دونفر در خصوص راه اندازی و گرداندن 

این سایت فعالیت دارند. وی افزود: 

کارشناسان این پلیس با بررسی های 

همه جانبه و اقدامات گسترده سایبری 

و بهره گیری از روش های فنی و علمی 

موفق به شناسایی هر دو نفر در فضای 

مجازی شدند و با محرز شدن هویت 

آن ها برای پلیس، پس از تشریفات 

قضایی مجرمین که زن و شوهر بودند 

در یکی از مناطق جنوبی تهران بزرگ 

دستگیر و به همراه تجهیزات الکترونیک 

به پلیس فتا منتقل شد.

واقع  در  کرد:  خاطرنشان  گودرزی 

گونه ای  به  شرط بندی  سایت های 

طراحی شده که در ابتدا افراد مبالغ 

کمی را برنده شوند و همین شیرینی 

بردهای اولیه سبب می شود که علی رغم 

باخت های بعدی و مستمر در مراحل 

بعدی باز به شرط بندی ادامه بدهند و 

در نتیجه علاوه بر زیان مالی مشکلات 

بزرگی چون مسایل روحی و خانوادگی 

نیز گریبان گیر آن ها شود.

مرگ مشکوك جوان 26 ساله در بیمارستان 

بازداشت مدیران یک سایت شرط بندى

زوج هزاروصد میلیاردى باختند

دردسر ازدواج جوان سیاه پوش 
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بیش از 24 هزار نفر از تسهیلات کارآفرینى 
موسسه اعتبارى ملل بهره مند شدند

تکتم صابرى مقدم تهرانى

موسسه اعتباری ملل در راستای بهره مندی کارآفرینان کشور از 

تسهیلات نسبت به ارایه تسهیلات اقدام نمود. این موسسه از ابتدای 

شهریورماه سال جاری با اعطای تسهیلات از طریق طرح های افق، 

یکتا کارت،اعتباری، متخصصان و اصناف به۴۸۱ / ۲۴ نفر تسهیلات 

پرداخت نمود. این گزارش می افزاید: متقاضیان محترم برای بهره مندی 

از طرح های تسهیلاتی موسسه اعتباری ملل می توانند به شعب موسسه 

مراجعه و از مزایای طرح های فوق بهره مند شوند.

 رییس کل بانک مرکزى اعلام کرد

بهبود شاخص هاى اقتصادى با فرض تحریم ها

 رییس کل بانک مرکزی گفت: با فرض تداوم شرایط موجود و تداوم 

تحریم ها و با وضعیت صادرات و روند تورم سال کنونی، سال آینده از 

نظر اقتصادی سال بهتری خواهد بود.

علی صالح آبادی با اشاره به اینکه از ابتدای سال تاکنون، در حوزه های 

مختلف وضعیت خوبی را شاهد بوده ایم، اظهار داشت: در خصوص 

ارز، شاهد تقویت عرضه حواله و اسکناس در سامانه های نیما و بازار 

متشکل هستیم، به گونه ای که از ابتدای سال تا به امروز، حدود 

۴۸/۶ میلیارد دلار تامین ارز برای واردات کشور انجام شده است که 

در مقایسه با مجموع ۳۷ میلیارد دلار در سال ۱۳۹۹، شاهد رشد 

۳۱ درصدی در عرضه ارز هستیم.

صالح آبادی با بیان اینکه در بحث اسکناس ارز هم خوشبختانه وضعیت 

خوبی داشته ایم، گفت: از ابتدای سال تاکنون، ۱/۶ میلیارد دلار 

اسکناس ارز در بازار متشکل ارزی معامله شده است که این میزان در 

دوره مشابه سال گذشته ۴۲۳ میلیون دلار بود، بنابراین نسبت به سال 

گذشته عرضه ارز در بازار متشکل ارزی حدودا چهار برابر شده است.

افزایش عرضه ارز ناشی از وضعیت مناسب صادرات و افزایش 

تبادلات بانکی

وی در ادامه با اشاره به وضعیت مناسب صادرات محصولات نفتی و 

غیرنفتی اظهار داشت: طبیعی است که بازار ارز ناشی از عرضه های 

ارزی، وضعیت متعادلی داشته باشد و نوسان زیادی را شاهد نباشیم. 

اگر نرخ ارز اسکناس و حواله در ابتدای سال را با قیمت های امروز 

مقایسه کنیم، نشان می دهد که تفاوت قابل ملاحظه ای نداشته است.

 رییس کل بانک مرکزی تصریح کرد: این روند ناشی از این است که 

وضعیت عرضه ارز در بازار اسکناس و حواله مناسب بوده و همچنین 

تبادلات بانکی با کشورهای همکار به خوبی در حال انجام است و از 

آن ظرفیت ها هم در راستای نقل و انتقالات ارزی استفاده می کنیم.

 رییس شورای پول و اعتبار با بیان اینکه خوشبختانه با توجه به 

تدابیری که در بانک مرکزی اتخاذ شده است، مشکلی در بخش ارز 

نداریم و چشم انداز بازارهای جهانی و وضعیت قیمت های جهانی 

نفت و محصولات نفتی نیز به گونه ای است که وضعیت خوبی را شاهد 

هستیم، افزود: بنابراین هم از نظر حجمی رشد صادرات داشته ایم 

و هم از نظر قیمتی وضعیت خوب بوده است که مجموعا باعث بهتر 

شدن وضعیت عرضه ارز شده است.

قیمت دلار در بازار آزاد روند نزولی خود را 

ادامه داد و به ۲۶هزار و ۴۰۰ تومان هم 

رسید. بسیاری از معامله گران می گویند 

بخشی از کاهش قیمت دلار به دلیل ورود 

دلارهای خانگی به بازار است.

دلارهایی که با هدف افزایش قیمت 

خریداری شده بود و حالا در کف قیمت 

چند ماه اخیر، وارد بازار شده است.

روند قیمت دلار در بازار نزولی است. قیمت 

دلار ظرف دو روز کف قیمت ٦ماهه خود را 

از دست داد و به ۲۶هزار و ۴۰۰ تومان هم 

رسید. گزارش ها حاکی است که علاوه بر 

معامله گران، مردم عادی هم وارد بازار ارز 

شده اند و در حال فروش دلارهای خانگی 

خود هستند. چون توافق هسته ای را در 

دسترس می دانند و نگران افت بیشتر 

قیمت دلار هستند.

بازار ارز شاهد افزایش عرضه دلار به بازار 

بود. برخی از معامله گران می گویند در  

این دو روز دلارهای ۳۰هزار تومانی وارد 

بازار شده است. یعنی آن دلارهایی که 

مردم با هدف افزایش قیمت دلار و رسیدن 

آن به بالای ۳۰هزار تومان خریده بودند.

اما این افراد حالا روند بازار را معکوس 

دیده اند و دلارهای خانگی خود را به 

بازار عرضه کرده اند تا ارزش دارایی شان 

بیشتر از این افت نکند. تنها تغییری که 

در هفته جاری رخ داده اخبار جدید از 

مذاکرات وین است. روز گذشته وزیر 

امور خارجه آمریکا اعلام کرد که بخشی 

از تحریم های هسته ای غیرنظامی ایران 

را لغو می کند. البته وزارت امور خارجه 

آمریکا تاکید کرده بود که این اقدام برای 

تسهیل مذاکرات است و نه سیگنال 

بازگشت به برجام.

اما به نظر می رسد بازار ارز آن خبر مهمی را 

که می خواست دریافت کرده است. چون 

تا پیش از این اخبار مذاکرات هسته ای 

تاثیر کاهشی بر قیمت دلار نداشت و آغاز 

دور جدید مذاکرات وین، تنها توانسته 

بود مانع افزایش قیمت دلار و ورود آن به 

کانال ۲۹هزار تومان شود.

معامله گران می گفتند قیمت دلار برای 

کاهش جدی، منتظر اخبار جدید از مذاکرات 

هسته ای است و به نظر می رسد این خبر 

مهم روز گذشته به بازار ارز رسیده است. 

حتی بازار ارز منتظر است تا ظرف چند 

روز آینده توافق نامه جدیدی امضا شود.

برای همین برخی معتقدند روند نزولی 

قیمت دلار در بازار ایران همچنان ادامه 

دارد و دلار به کانال های پایین تر هم 

می رسد. فعلا برخی از معامله گران منتظرند 

که قیمت دلار امروز ۱۸ بهمن ماه وارد 

محدوده قیمتی ۲۵ هزار تومان شود. 

برخی هم می گویند دلار برای کاهش 

بیشتر منتظر فردا نمی ماند و احتمال 

دارد که قیمت دلار همین امروز به کانال 

پایین تر برسد.

ضربه مذاکرات به کف قیمت دلار!

دلارهاى خانگى  روانه بازار شد

رییس کمیسیون اقتصادی، سرمایه 

گذاری و مشارکت های شورای اسلامی 

شهر مشهد در خصوص افزایش عوارض 

ساختمانی در این شهر توضیحاتی 

را ارایه داد.

مجید دبیریان در خصوص استدلال 

و منطق در مصوبه عوارض و بهای 

خدمات ساختمانی، اظهار کرد: بنا 

به قانون، کسی که در شهر ساخت و 

ساز انجام داده و مجموعه شهرداری و 

مدیریت شهری به آن خدمات می دهند، 

بایستی بابت دریافت این خدمات، 

هزینه ای را در قالب عوارض به شهرداری 

پرداخت کند. وی با طرح سوالی مبنی 

بر اینکه شهرداری چه میزان سود از 

ساختمانی که در شهر ساخته می شود 

را می تواند دریافت کند گفت: طبق 

نظرسنجی های صورت پذیرفته از 

همشهریان، عدد ۱۰ تا ۳۰ درصد را 

اعلام کرده اند، ولی براساس استاندارد، 

تنها پنج درصد اخذ می شود.

رییس کمیسیون اقتصادی، سرمایه 

گذاری و مشارکت های شورای اسلامی 

شهر مشهد بیان کرد: این گفته 

بدان معناست که مجموع عوارض 

و پروانه ساختمانی که به شهرداری 

پرداخت می شود، حدود پنج درصد 

از ارزش آن ملک است. دبیریان 

ادامه داد: بنا به اظهارات شورای 

اسلامی شهر و دفاع شهرداری از این 

مصوبه، افزایش ۲۶ درصدی در حوزه 

درآمدی۵، افزایش ۲۶ درصدی در 

حوزه درآمدی چهار افزایش ۳۳درصدی 

در حوزه درآمدی سه و افزایش حداکثر 

۴۰درصدی در حوزه درآمدی یک 

و دو، پنج درصد بیشتر از ارزش 

ساختمان نمی شود. وی تصریح کرد: 

افرادی که در شهر ساخت و ساز انجام 

داده و منتفع هستند، باید  کمتر از 

پنج درصد از ارزش ملک خود را به 

عنوان عوارض پرداخت کند. رییس 

کمیسیون اقتصادی، سرمایه گذاری 

و مشارکت های شورای اسلامی شهر 

مشهد گفت: بر اساس تحقیقی که 

در مرکز پژوهش های شورای اسلامی 

شهر مشهد صورت پذیرفته است، 

قریب به ۸۰درصد ساختمان سازی ها 

در شهر، توسط افرادی است که به 

صورت حرفه ای به این کار مشغول 

بوده و تنها ۲۰درصد مردم عادی 

هستند که منازل خود را تخریب 

کرده و ساخت و ساز انجام می دهند. 

دبیریان عنوان کرد: شهرداری مشهد 

از عایدات عوارض و بهای خدمات 

ساختمانی برای شهر هزینه می کند؛ 

این در حالی است که در دوره ششم 

شورای شهر و در بودجه سال ۱۴۰۱، 

حدود ۷۰درصد از بودجه در حوزه 

عمرانی هزینه شده و بخش عمده آن 

به حاشیه شهر و مناطق کم برخوردار 

اختصاص می یابد. وی ضمن رد ادعای 

منتقدان، مبنی بر رشد مسکن با 

تصویب این طرح گفت: ادعا می شود 

که ۴۰درصد بر عوارض ساختمانی 

افزوده شده و بایستی ۴۰درصد بر 

قیمت خانه اضافه گردد، این در 

حالی است که افزایش ۴۰درصدی 

عوارض تنها برابر با با پنج درصد از 

ارزش ملک است. دبیریان افزود: 

در افزایش قیمت ساختمان، فاکتورها 

و عوامل مختلفی دخیل هستند که 

عوارض ساختمان بخشی جزیی از 

عوامل تاثیر گذار بر افزایش قیمت 

ملک به شمار می آید.

رییس شورای تامین دام کشور با بیان 

اینکه جمعیت دامی و گوشت قرمز 

کافی است، گفت: اکنون دلالان با 

ادعای افزایش قیمت گوشت قرمز 

به ۳۰۰هزار تومان در پی سناریوی 

واردات گوشت هستند.

«منصور پوریان» در گفت وگو با خبرنگار 

اقتصادی ایرنا درباره برخی ادعاها 

در فضای مجازی و رسانه ها مبنی بر 

قیمت ۳۰۰ هزار تومانی گوشت قرمز 

در بازار، افزود: اکنون بازار با مازاد دام 

سبک و سنگین مواجه است، بنابراین 

هیچ افزایش قیمتی در گوشت قرمز 

منطقی نیست.

رییس شورای تامین دام کشور اظهار 

داشت: امروز قیمت بره پرواری نقدی 

۶۰ هزار تومان، غیرنقدی (چک دو تا 

سه هفته) ۶۴ هزار تومان، گوسفند 

و بز ماده و میش پیر ۵۵ هزار تومان 

و گوساله کشتاری بین ۵۸ هزار تا 

۶۰هزار تومان است.

وی تصریح کرد: بنابراین با توجه به 

نرخ دام زنده، قیمت هر کیلوگرم لاشه 

گوشت گوسفندی برای عمده فروشی 

حدود ۱۲۲ هزار تومان و گوساله در 

عمده فروشی ۱۰۸ هزارتومان است که 

در قصابی ها و مراکز خرده فروشی نرخ 

تفکیکی هر قطعه گوشت گوسفندی 

باید نزدیک ۱۴۰ هزار تومان و گوساله 

۱۳۵ هزار تومان باشد و بیش از این 

قیمت، اجحاف به مصرف کنندگان 

خواهد بود.

پوریان گفت: هفته گذشته عده ای 

قیمت  افزایش  طبل  بر  دمیدن  با 

کاذب گوشت قرمز به دنبال واردات 

گوشت و ممنوعیت صادرات بودند، 

درحالی که با وجود عرضه بالای دام 

زنده، اکنون معادل ۲۷۰ هزار تن 

گوشت قرمز منجمد در بازار وجود 

دارد که هنوز جذب نشده است. وی 

حجم صادرات دام زنده مازاد کشور 

را پایین دانست و افزود: اکنون آنچه 

به عنوان صادرات دام زنده در کشور 

انجام می شود، حجم پایینی دارد 

تعاون  تازگی سازمان مرکزی  به  و 

روستایی متولی صادرات دام زنده شده 

تا جایی که مقرر شده ۵۰ هزار راس 

گوسفند به قطر صادر شود. در بخش 

صادرات دام زنده دستگاه های دولتی 

همچون شرکت پشتیبانی امور دام و 

سازمان مرکزی تعاون روستایی خود 

رقیبی برای بخش خصوصی شده اند 

به نحوی که دام زنده صادراتی بخش 

خصوصی بعد از دو هفته تاییدیه ای 

دریافت نکرده است.وی ادامه داد: 

اکنون کشورهای ترکیه، گرجستان، 

ارمنستان رقبای صادراتی ما در دام 

زنده هستند و ما با میزان کم صادرات 

قابل رقابت با این کشورها نیستیم.

بررسی میدانی خبرنگار ایرنا نشان 

می دهد قیمت هر کیلوگرم لاشه گوشت 

گوساله و گوسفندی بین ۱۰۰ تا 

۱۵۰هزارتومان و تفکیکی بین ۱۶۰

تا ۲۰۰هزار تومان است.

معماى 40 درصدى عوارض ساختمان در مشهد 

تاثیر پنج درصدى عوارض بر قیمت مسکن

رییس شوراى تامین دام کشور بیان کرد

شایعه گوشت  300 هزار تومانى توجیه براى واردات 

  بانک

  خبر




